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§ 1 
Val av justerare och dag för justering 
 

1. Ordföranden Therese Carlborg (M) och vice ordförande 

Stefan Nilsson (MP) fick i uppdrag att justera dagens 

protokoll. 

2. Protokollet justeras den 30 oktober 2013. 

3. Stadsdelsnämnden beslutar att godkänna 

föredragningslistan med ändring enligt ordförandens 

förslag. 

 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Therese Carlborg (M) yrkar att punkten 19 på 

föredragningslistan, ”Anmälan av sociala delegationens 

protokoll”, läggs som sista punkt på föredragningslistan under 

rubriken ”Slutet sammanträde”. 

 

Anmäldes att protokollet från stadsdelsnämndens sammanträde 

den 26 september 2013 justerades den 2 oktober 2013. 
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§ 2  

Svar på medborgarförslag 

Beslut 

Nämnden godkänner svaret på medborgarförslaget. 
 
Ärendet 

Medborgarförslaget har sin utgångspunkt i en iakttagelse av 

fulla och stökiga köande ungdomar utanför en restaurang i 

vårt område. 

 
Ärendets beredning  

Östermalms stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i ett 

tjänsteutlåtande från den 11 oktober 2013. 

Dnr 2013-028-1.2.4. 

 
Beslutsgång 

Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

 
Särskilt uttalande 

Ledamoten Birgit Marklund Beijer m.fl. (S) och ledamoten 

Jaime Barrios m.fl. (V) anmälde ett gemensamt uttalande. 

 

Medborgarförslaget belyser en mycket viktig fråga kring 

ungdomars alkoholvanor. Det finns en tillåtande attityd till 

alkohol i vår stadsdel tillsammans med ett generöst 

öppethållande på våra krogar som på lång sikt kan komma att 

innebära att en generös tillståndsgivning att allt flera 

ungdomar dras in i en spritkultur som för den enskilde och 

anhöriga kan medföra ett livslångt elände. Härtill kommer 

den omfattande handel med droger av olika slag som florerar 

i denna miljö. Ju mer man dricker desto sämre omdöme och 

vaksamhet. Därmed ökar också risken att hamna i drogträsket 

med bråk och misshandel som följd. 

 

De drogvaneundersökningar som genomförts bland ungdomar 

i Stockholms stad visar att alkoholkonsumtionen på 

Östermalm ligger klart över genomsnittet för Stockholms stad 

både när det gäller pojkar och flickor. Samarbetet som 

fungerar mycket bra mellan polismyndighet, fältassistenter 

och föräldravandrarna är en viktig grundbult till att stävja 

alkoholkonsumtionen bland våra ungdomar. Det är därför 

med viss förvåning som det i tjänsteutlåtandet framgår att 

ungdomscaféet i Engelbrektsskolan inte kommer att öppna 

utan ersättas av det nya Humlanhuset.       
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§ 3  

Yttrande till Förvaltningsrätten i Stockholm 

Beslut 

1. Nämnden godkänner yttrandet till Förvaltningsrätten i 

Stockholm. 

2. Omedelbar justering. 
 
Ärendet 

En person som är folkbokförd i en kommun kan enligt 

kommunallagen (KL) begära laglighetsprövning hos 

förvaltningsrätten av ett kommunalt beslut.  

 
Ärendets beredning  

Östermalms stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i ett 

tjänsteutlåtande från den 11 oktober 2013. 

Dnr 2013-472-1.4.  

 
Beslutsgång 

Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

 
Särskilt uttalande 

Ledamöterna Birgit Marklund Beijer m.fl. (S) och Jaime 

Barrios m.fl. (V) anmälde ett gemensamt särskilt uttalande. 

 

Nämndens beslut angående förlängning av avtalet med Olivia 

hemtjänst innan ny upphandling kan ske har givetvis 

tillkommit i laga ordning och att nämnden genom det beslutet 

inte heller har överskridit sina befogenheter.  

 

Det vi i tidigare beslut har hävdat är att nämnden tvingas till 

extra kostnader på ny upphandling eftersom inget av de 

anbud som inkom vid den första upphandlingen under våren 

kvalificerades till anbudsutvärdering och då inte heller Olivia 

hemtjänst AB som haft uppdraget. Trots detta valde den 

borgerliga majoriteten att föreslå att Olivia hemtjänst får 

fortsätta till och med 2014-05-31. De brister som 

förvaltningen påtalade inför upphandlingen var av mycket 

allvarlig karaktär och det är givetvis av största vikt att avtal 

följs och att påpekanden rättas till. Detta hade Olivia 

hemtjänst AB inte kunnat åstadkomma trots tidigare 

påpekanden och därför borde hemtjänstinsatser nattetid och 

larmutryckning dygnet runt ha övergått i egen regi. 
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§ 4  

Överlåtelse av förslitna vårdsängar 

Beslut 

Stadsdelsförvaltningen överlåter förslitna sängar från vård- 

och omsorgsboenden till Human Bridge. 
 
Ärendet 

Lägenheterna på vård- och omsorgsboendena är 

standardutrustade med hemvårdsäng inklusive madrass. En 

inventering visar att ett hundratal sängar på nämndens vård- 

och omsorgsboenden är tillverkade mellan 1995 och 1997 och 

bedöms som förslitna. Förvaltningen kommer att göra en 

kvalitetshöjande satsning och ersätta dessa sängar. 

Förvaltningen föreslår att fungerande sängar som blir över i 

samband med nyförvärvet samt gammal 

rehabiliteringsutrustning överlåts till föreningen Human 

Bridge för transport till behövande länder.  

 
Ärendets beredning  

Östermalms stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i ett 

tjänsteutlåtande från den 7 oktober 2013. 

Dnr 2013-487-1.2.5. 

 
Beslutsgång 

Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 5  

Förslag på detaljplan för bergrum under 
Hjorthagsparken i Norra Djurgårdsstaden 

Beslut 

1. Remissen besvaras med stadsdelsförvaltningens 

tjänsteutlåtande. 

2. Omedelbar justering. 
 
Ärendet 

6 000 bostäder, 50 000 m
2
 lokaler och ca 130 publika 

papperskorgar. Valet av avfallshantering, och därigenom 

sopsugsterminalen, är en del i NDS:s miljöprofil. Terminalen 

är planerad att inrymmas i ett bergrum under Hjorthagsparken 

med infart från gasverksområdet. Målet är att skapa världens 

bästa sopsugssystem ur fem aspekter: miljömässig, teknisk, 

ekonomisk, brukarvänlig och estetisk.  

 

Detaljplanen består av två delar, dels en ny detaljplan för 

infarten som ligger på mark som saknar detaljplan, och dels 

en tilläggsplan för bergrummet under Hjorthagsparken, som 

är planlagd. Båda planerna ger möjligheten att en användning 

kan ske ovan mark och en annan under mark. Den nya 

detaljplanen omfattar i princip ingången till sopsugstermina-

len. För att möjliggöra entrén in i berget samt att marken 

framför entrén blir en del av den framtida gatustrukturen 

inom gasverksområdet, reglerar detaljplanen användningen 

ovan mark till gata (allmän plats) för fordons, gång- samt 

cykeltrafik och under mark till teknisk anläggning 

(kvartersmark). Tilläggsplanen reglerar teknisk anläggning 

under mark.  

 

Stadsdelsförvaltningen (SDF) har inga invändningar mot 

detaljplaneförslaget. 

 
Ärendets beredning  

Östermalms stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i ett 

tjänsteutlåtande från den 11 oktober 2013. 

Dnr 2013-485-1.5.3. 

 
Förslag till beslut 

Ordföranden Therese Carlborg m.fl. (M) yrkade att nämnden 

antar förvaltningens förslag till beslut. 

Vice ordförande Stefan Nilsson m.fl. (MP) yrkade bifall till 

miljöpartiet de grönas förslag. 
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Beslutsgång 

Ordföranden ställde de olika förslagen mot varandra och fann 

att nämnden antagit förvaltningens förslag till beslut. 

 
Reservation 

Vice ordföranden Stefan Nilsson m.fl. (MP) reserverade sig 

mot beslutet till förmån för eget förslag enligt följande. 

 

Förslag till beslut 

 

Nämnden beslutar att avge följande remissyttrande: 

 

Av de tre utredda alternativen för placering av sop-

sugsterminal upplever vi att alternativ nr 1, d.v.s. att placera 

sopsugsterminalen i Kolhuset, skulle vara en bra lösning. Då 

undviker man att spränga i berget, vilket är förenat med stora 

kostnader samt upplevs som störande för de närboende. Man 

skulle då även slippa kostnaderna att bygga först en tillfällig 

och sedan en permanent skorsten eftersom frånluften vid 

alternativ 1 (Kolhuset) kan släppas högt upp då man kan 

använda den befintliga industriskorsten av tegel som ligger 

intill. 

 

I underlaget finns inga kostnadskalkyler eller djupare 

analyser av nyttan med de olika alternativen, vilket gör att det 

är svårt att få en rättvisande bild av ärendet. Det är beklagligt. 

 

I ärendet hänvisas till att lukt kommer att minimeras då inget 

matavfall hanteras, men vi vet att i dagsläget slänger många 

gammal mat, matrester etc. i hushållsavfallet. Dessutom 

kommer avfall från 50 000 m2 lokaler, som till stor del kan 

utgöras av lunchförpackningar och matrester, 130 publika 

papperskorgar med osorterat avfall kan också innehålla 

matavfall. Vi skulle gärna sett en djupare analys kring vilken 

sorts avfall och vilka volymer som beräknas landa i den här 

anläggningen. 

 

Om alternativ 3 (Bergrum under Hjorthagsparken) genomförs 

skall skorstenen förses med ett filter för att minimera lukt och 

dålig luftkvalitet. 

 
Särskilt uttalande 

Ledamoten Birgit Marklund-Beijer m.fl. (S) anmälde ett 

särskilt uttalande. 
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Stadsdelsnämnden har som remiss från 

Stadsbyggnadskontoret fått i uppdrag att bedöma ett förslag 

till detaljplan för bergrum under Hjorthagsparken i Norra 

Djurgårdsstaden (NDS) för hantering av avfall från 6000 

bostäder, 50000 kvm lokaler samt 130 publika papperskorgar; 

dock ej för hushållsavfall innehållande matavfall mm. Det är 

fråga om restavfall, tidningar, förpackningar och dylikt.  

Det är glädjande och positivt att man vill gå före i 

miljöarbetet i den nya stadsdelen och även om man inte 

lyckas skapa ”världens bästa sopsugsystem” ändå 

åstadkomma en anläggning i framkant vid handhavandet av 

avfall. Projektet grundar sig på ett beslut i 

kommunfullmäktige i november 2010. Vi har inga 

invändningar mot förslaget i sig utan ser sopsugsystemet som 

en del i NDS:s miljöprofil. 

Vi önskar dock komma med ett par påpekanden. Den skorsten 

som skall leda frånluften från bergrummet beräknas till 20 

meter hög men kommer ändå på grund av nivåskillnaden till 

ovanliggande bebyggelse ligga med sitt utblås på en lägre 

nivå. Utblåset beräknas åstadkomma ett buller på 60 dB(A) 

med avtagande intensitet på större avstånd. Förslaget förutser 

inget problem med lukt i bergrummets frånluft men det 

förutsätter att konsumenterna sorterar soporna på rätt sätt. Här 

finns en svaghet i planeringen. Kulturhistoriskt sett har vi 

inga invändningar då ju verksamhet i berget pågått sedan 

länge men förutsätter naturligtvis en varsam hantering i detta 

känsliga område.                                                              
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§ 6  

Ombyggnad av  Östermalmshallen 

Beslut 

1. Remissen besvaras med förvaltningens tjänsteutlåtande. 

2. Omedelbar justering. 

 
Ärendet 

Östermalmshallen, det vill säga fastigheten Riddaren 3, är i 

stort behov av en genomgripande upprustning och utveckling. 

Stockholms stad äger även Östermalmshallens grannfastighet, 

Riddaren 13, på Nybrogatan. Riddaren 13 innehåller kontor, 

butiker, silversmed samt en boende. Denna fastighet är också 

i behov av generell upprustning och modernisering. Projektets 

vision är att säkerställa och vidareutveckla 

Östermalmshallens position som en mat destination med en 

betydande roll för Stockholm, Sverige och Skandinavien. 

 
Ärendets beredning  

Östermalms stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i ett 

tjänsteutlåtande från den 11 oktober 2013. 

      Dnr 2013-496-1.5.1. 

 
Förslag till beslut 

Ordföranden Therese Carlborg m.fl. (M) yrkade att nämnden 

antar förvaltningens förslag till beslut. 

Vice ordförande Stefan Nilsson m.fl. (MP) yrkade bifall till 

miljöpartiet de grönas förslag. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden ställde de olika förslagen mot varandra och fann 

att nämnden antagit förvaltningens förslag till beslut. 

 
Reservation 

Vice ordförande Stefan Nilsson m.fl. (MP) reserverade sig 

mot beslutet till förmån för eget förslag enligt följande. 

 

Förslag till beslut 

 

Nämnden beslutar 

 

att delvis bifalla förvaltningen svar på remissen och 

 

att därutöver anföra: 
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Det är ett mycket fint förslag till upprustning och utveckling 

av Östermalmshallen som tagits fram och vi ser fram emot 

det färdiga resultatet. Även om det tycks vara ett väl 

genomarbetat förslag vill vi säkerställa att ytterligare ett par 

aspekter beaktats och utretts eftersom den här typen av 

investeringar inte endast är mycket kostsamma utan även 

kommer att bestå under mycket lång tid framöver. För att 

minimera besvär och ökade utgifter är det är därför viktigt att 

man gör rätt från början.  

 

Energi och miljö 

Vi är särskilt positiva till att man kommer att kunna ta tillvara 

på den överskottsenergi som produceras i lokalen genom att 

leda tillbaka den in i fjärrvärmenätet. Eftersom 

Östermalmshallen har en mycket stor takyta i bra läge undrar 

vi huruvida möjligheten att installera solpaneler på denna yta 

har utretts? Vi anser att staden bör verka för att andel hållbart 

producerad el ökar och detta är ett tillfälle att utnyttja en 

sådan möjlighet.  

 

Logistik och tillgänglighet 

Östermalmshallen har som nämns i tjänsteutlåtandet haft 

stora problem med ett nästintill konstant flöde av 

varutransporter och vi ser därför mycket positivt på att man 

nu tittar på samlastning som alternativ för att minska detta 

flöde. Saluhallen befinner sig på ett särskilt centralt läge där 

många gångtrafikanter är i rörelse och samsas med ett stort 

antal lastbilar på en starkt begränsad yta. Möjligheten till 

samlastning på mindre centrala platser kan väsentligt 

förbättra trivseln, tillgängligheten och luftkvaliteten i 

Stockholms innerstad. Vidare bör man se över antalet 

parkeringsplatser på Humlegårdsgatan. Antalet gående är 

mycket stort i förhållande till den smala trottoar som löper 

längs med denna relativt hårt trafikerade gata. Skulle man 

minska antalet parkeringsplatser på denna yta kommer 

området kring hallen sannolikt att upplevas som betydligt mer 

trivsamt och tillgängligt även från detta håll. På sikt bör man 

överväga att omvandla Humlegårdsgatan till ett 

promenadstråk som tillsammans med Nybrogatan och Grev 

Turegatan omgärdar ett kvarter för handel och god mat med 

Östermalmshallen som mittpunkt.  

Slutligen vill vi att man tittar särskilt på möjligheten att 

inkludera ett större antal offentliga toaletter i 

utvecklingsförslaget. För Stockholmare såväl som turister och 

besökare är det viktigt att staden eftersträvar att utöka 

tillgängligheten till bra toaletter i centrala delar. Mood-
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gallerian utgör ett positivt exempel på en offentlig byggnad 

med bra tillgänglighet till välstädade faciliteter. Vi anser att 

också Östermalmshallen bör erbjuda sina besökare denna 

service.   

 
Särskilt uttalande 

Ledamoten Birgit Marklund Beijer m.fl. (S) anmälde ett 

särskilt uttalande. 

 

Det är ett spännande projekt som staden har för avsikt att dra 

igång med sina fastigheter Riddaren 3 (Östermalmshallen) 

och Riddaren 13 på Nybrogatan intill hallen. Av två alternativ 

upprustning och utveckling väljer man det något dyrare 

utvecklingsalternativet med integration av de båda 

fastigheterna i en fungerande enhet. Man tar till vara 

innergården med ett nytt glasat tak för aktiviteter både 

sommar och vinter. Vi ser positivt på denna nödvändiga 

upprustning av kvarteret som kommer att höja hela miljön 

kring hallen.  

Samtidigt rationaliserar och förbättrar man logistiken kring 

salustånden både för leveranser av varor samt för behandling 

och borttransport av sopor. Det problematiska är den långa 

byggtiden på två år med provisoriska baracker på 

Östermalmstorg, vilket naturligtvis blir påfrestande för alla 

inblandade. Då Östermalmshallen är blåklassad är det viktigt 

att särskilt ur antikvarisk synpunkt bevaka alla ingrepp i fasad 

som dessvärre kan bli nödvändiga.                                                                                                 
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§ 7  

Förslag till cenraliserad avgiftshantering för 
kommunalt och enskilt drivna förskolor, fritidshem 
och fritidsklubbar 

Beslut 

1. Tjänsteutlåtandet överlämnas till kommunstyrelsen som 

svar på remissen. 

2. Omedelbar justering. 
 
Ärendet 

I stadens budget för 2013 har KS fått i uppdrag att, i samråd 

med utbildningsnämnden (UtbN), utreda hur en centraliserad 

avgiftshantering för förskola och fritidshem skulle kunna 

organiseras.  

 

I Stockholms stad ligger ansvaret på stadsdelsnämnder för att 

ta in föräldraavgifterna för den av stadsdelsförvaltningens 

drivna förskoleverksamhet respektive UtbN:s skolor för den 

kommunalt drivna fritidshemsverksamheten. Totalt rör det sig 

om cirka 87 500 barn som omfattas av avgiftssystemet. 

 
Ärendets beredning  

Östermalms stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i ett 

tjänsteutlåtande från den 11 oktober 2013. 

Dnr 2013-473-1.5.1.  

 
Förslag till beslut 

Ordföranden Therese Carlborg m.fl. (M) yrkade att nämnden 

antar förvaltningens förslag till beslut. 

Ledamoten Birgit Marklund Beijer m.fl. (S) yrkade bifall till 

socialdemokraternas förslag. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden ställde de olika förslagen mot varandra och fann 

att nämnden antagit förvaltningens förslag till beslut. 

 
Reservation 

Ledamoten Birgit Marklund Beijer m.fl. (S) reserverade sig 

mot beslutet till förmån för eget förslag enligt följande. 

 

Nämnden avslår förslaget om centralisering av 

avgiftshanteringen samt anför därutöver 

följande. 
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Vi kan inte se några fördelar i att ytterligare avlöva 

stadsdelsnämndernas uppgifter. Vi anser att det är viktigt för 

invånarna att stadsdelsnämnderna är kontaktpunkt i alla 

kommunala frågor inom vårt område, det gäller även 

förskolan och skolan. Det går uppenbarligen inte heller att ta 

in avgifter den föreslagna vägen för de privata förskolorna. 

Förvaltningen är i sitt tjänsteutlåtande inte heller helt positiv 

till förslaget om en centralisering av avgifterna. 

 
Särskilt uttalande 

Ledamoten Jaime Barrios m.fl. (V) anmälde ett särskilt 

uttalande. 

 

Vi kan se fördelar med en centraliserad avgiftshantering för 

kommunal och enskilt drivna förskolor, fritidshem och 

fritidsklubbar, framförallt för att förebygga fusk exempelvis 

med för höga avgifter eller att barn skrivs in för att kunna 

rekvirera förskole peng fast de ännu inte går i verksamheten. 

Det borde också bli enklare och mer säkert för vårdnas-

havaren om alla avgifter hanteras av samma instans. 
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§ 8  

Svar på skrivelse från Maria Antonsson m fl (MP) 

Beslut 

Stadsdelsnämnden godkänner svaret på skrivelsen. 
 
Ärendet 

Maria Antonsson m .fl. (MP) har lämnat in skrivelse om biod-

ling.  

 

Stadsdelsförvaltningen (SDF) är väl medvetna om den stora 

nytta som bin och biodling medför och arbetar för närvarande 

på olika sätt med hur allmänheten ska kunna informeras om 

hur viktiga bina är för samhället och naturen.  

 

Att placera bikupor i de centrala parkerna är dock inte 

alldeles enkelt då det finns många olika intressen som 

konkurrerar om ytorna. I mer naturlika parkområden, såsom 

Hjorthagsparken, kan man dock att hitta platser där bikupor 

skulle kunna vara lämpliga inslag. 

 
Ärendets beredning  

Östermalms stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i ett 

tjänsteutlåtande från den 11 oktober 2013. 

Dnr 2013-439-1.1. 

 
Beslutsgång 

Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

 
Särskilt uttalande 

Vice ordförande Stefan Nilsson m.fl. (MP) anmälde ett 

särskilt uttalande. Ledamoten Birgit Marklund Beijer m.fl. (S) 

och ledamoten Jaime Barrios m.fl. (V) anslöt sig till 

uttalandet. 

 

Vi ser mycket positivt på att förvaltningen nästa år placerar 

en bikupa bakom Kontorsvillan. Det är en bra start men vi vill 

gärna se kupor på fler ställen, särskilt om intresset blir stort 

från allmänheten. Vi hoppas också att stadsdelens förskolor 

kan involveras och på så vis lära sig både om bin, honung och 

binas nytta.   

 

Det finns många fördelar med biodling, t ex att folk träffas, 

kommer ut och att den biologiska mångfalden förstärks. Vi 

hoppas att förvaltningen arbetar vidare med frågan och ser 

över andra möjligheter inom förvaltningen att placera ut 
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bikupor: från Garnisonens tak till våra vård- och 

omsorgsboenden. 
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§ 9  

Svar på skrivelse från Maria Antonsson m fl (MP) 

Beslut 

Skrivelsen anses besvarad. 
 
Ärendet 

Maria Antonsson m.fl. (MP) tar i skrivelse upp frågor kring 

våld mot äldre även mellan äldre i nära relationer.  

Äldre är en grupp i samhället som i många avseenden är mer 

sårbara för våld och övergrepp än andra. Att handlägga 

ärenden som rör våld i nära relationer är en uppgift som 

ställer stora krav på kompetens och lyhördhet. Staden har 

nyligen tagit fram riktlinjer som vänder sig till 

biståndshandläggare som utreder personer som utsätts för, 

eller utövat våld mot närstående. Inom 

Stadsdelsförvaltningens (SDF) socialtjänstavdelning har man 

tagit fram lokala rutiner i frågan, vilka i kombination med 

stadens nya riktlinjer ger detaljerad vägledning i det praktiska 

arbetet.  

Äldreomsorgen kommer att arbeta med att implementera 

stadens nya riktlinjer samt i tillämpliga delar använda 

alternativt anpassa socialtjänstavdelningens lokala rutiner.   
 
Ärendets beredning  

Östermalms stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i ett 

tjänsteutlåtande från den 11 oktober 2013. 

Dnr 2013-507-1.1. 

 
Förslag till beslut 

Ordföranden Therese Carlborg m.fl. (M) yrkade att nämnden 

antar förvaltningens förslag till beslut. 

Vice ordförande Stefan Nilsson m.fl. (MP) yrkade bifall till 

miljöpartiet de grönas förslag. Ledamoten Birgit Marklund 

Beijer m.fl. (S) och ledamoten Jaime Barrios m.fl. (V) anslöt 

sig till miljöpartiet de grönas förslag. 
 
Beslutsgång 

Ordföranden ställde de olika förslagen mot varandra och fann 

att nämnden antagit förvaltningens förslag till beslut. 

 
Reservation 

Vice ordförande Stefan Nilsson m.fl. (MP), ledamoten Birgit 

Marklund Beijer m.fl. (S) och ledamoten Jaime Barrios m.fl. 

(V) reserverade sig mot beslutet till förmån för gemensamt 

förslag enligt följande. 
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Förslag till beslut 

 

Nämnden beslutar 

 

att ge förvaltningen i uppdrag att ta fram en handlingsplan för 

att upptäcka och förebygga våld och övergrepp mot äldre som 

har hemtjänst och bor på vård- och omsorgsboenden 

 

att i övrigt anföra följande: 

 

Våld mot äldre är ett ofta ett förbisett problem och det är 

viktigt att arbeta förebyggande med att förhindra kränkningar, 

våld och försummelser. Det är positivt att det pågår ett arbete 

inom förvaltningen med att öka kunskapen hos 

biståndshandläggarna om våld mot äldre. Det är viktigt att 

kunskaperna hos dessa är goda och det gäller även de 

anställda inom hemtjänsten och på vård- och 

omsorgsboenden och servicehus. 

 

Äldre som har hemtjänst utsätts ibland för våld av 

make/sambo eller andra nära anhöriga och i det 

sammanhanget är kvinnor extra utsatta. Ofta är 

undersköterskor och vårdbiträden, nära de äldre i deras 

vardag, de som har bäst möjligheter att upptäcka när någon 

äldre person kan befaras vara utsatt för våld eller kränkningar. 

Det behöver finnas beredskap och rutiner för vilka åtgärder 

som kan sättas in för att bistå den utsatta.  

 

Våld mot äldre kan också uppstå i kontakten mellan personal 

och äldre, exempelvis inom omsorgen om dementa. 

Frustration hos personal ibland leda till att man går över 

gränsen för vad som är acceptabelt.  

 

Förvaltningen föreslås få i uppdrag att ta fram en plan för att 

upptäcka och förebygga våld mot äldre, med rutiner och 

åtgärder. 
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§ 10  

Svar på skrivelse från (S) 

Beslut 

Skrivelsen anses besvarad. 
 
Ärendet 

(S) har lämnat in skrivelse angående brandsäkerheten vid 

nämndens vård- och omsorgsboenden. 

Stadsdelsförvaltningen (SFD) har en av stadsdelsdirektören 

fastställd policy för systematiskt brandskyddsarbete där 

SDF:s brandskyddsorganisation med ansvarsfördelning är 

beskriven. Systematiskt brandskyddsarbete – SBA – innebär 

att man på ett organiserat sätt planerar, utbildar, övar, 

dokumenterar, kontrollerar och följer upp brandskyddsarbetet 

i verksamheten. För de vård- och omsorgsboenden som drivs 

på entreprenad regleras frågan om brandskydd i drift- och till-

läggsavtal. Avtalet fastslår att entreprenören enligt Lagen om 

skydd mot olyckor ska svara för att SBA utförs enligt de 

förordningar, föreskrifter och allmänna råd som gäller.  

För att kontrollera att vård- och omsorgsboendena har ett 

fungerade brandskydd följer förvaltningen årligen upp frågan 

i samband med avtalsuppföljning. När det gäller 

brandtekniska installationer så är alla boendena försedda med 

automatiska brandlarm som är vidarekopplade till 

brandförsvaret. 

 
Ärendets beredning  

Östermalms stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i ett 

tjänsteutlåtande från den 11 oktober 2013. 

Dnr 2013-508-1.1. 
 
Beslutsgång 

Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 11  

Månadsrapport september 2013 

Beslut 

Stadsdelsnämnden godkänner rapporten och lägger den till 

handlingarna. 
 
Ärendet 

Prognosen per september månad visar ett överskott om 13,3 

mnkr vilket motsvarar prognosen i den andra tertialrapporten 

för året. Prognostiserat överskott motsvarar 1,0 procent av 

bruttobudgeten om 1 329,8 mnkr. I tertialrapporterna har 

godkänts att stadsmiljö medges ett överskridande med 1,6 

mnkr för extra underhållsåtgärder. För prestationsjusteringar 

inom verksamheten funktionsnedsatta har i prognosen 

beräknats ytterligare ca 5,0 mnkr. För förskolebarn beräknas 

en ökning av schablonerna och ytterligare medel för höga 

hyror och barnomsorgsgarantin, netto 2,9 mnkr.  

Bokföringen per september uppgår till 810,3 mnkr vilket är 

68,3 % av nettobudgeten. Med hänsyn tagen till beräknad 

budgetökning för prestationsjusteringar inom verksamheterna 

funktionsnedsatta och förskola uppgår förbrukningen till 

67,8%. Motsvarande för år 2012 var 800,1 mnkr (67,9 %). 

Det är huvudsakligen inom äldreomsorgen som kostnaderna 

varit lägre än vid motsvarande tid 2012 medan 

förskoleverksamheten har ökade kostnader som följd av 

utbyggnaden i Norra Djurgårdsstaden.   

Dnr 2013-142-1.2.1. 
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§ 12  

Funktionshindersinspektörernas granskningsrap-
port 8 avseende kvalitet i bostad med särskild 
service för personer över 65 år 

Beslut 

Stadsdelsnämnden lägger rapporten till handlingarna. 
 
Ärendet 

En granskning av kvalitet i bostad med särskild service för 

personer över 65 år har genomförts inom stadsdelarna 

Rinkeby-Kista, Södermalm och Östermalm. Temat för 

granskningen är helhetssyn. Socialförvaltningens 

funktionshindersinspektörer har genomfört granskningen och 

sammanställt resultatet i en rapport från juni 2013. 

Socialnämnden beslutade den 24 september 2013 att 

godkänna och delge Rinkeby-Kista, Södermalms och 

Östermalms stadsdelsnämnder rapporten för kännedom. 

Dnr 2013-515-1.6 
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§ 13  

Protokoll från stadsdelsnämndens pensionärsråd 

Beslut 

Stadsdelsnämnden lägger anmälan till handlingarna. 
 
Ärendet 

Anmälan av protokoll från stadsdelsnämndens pensionärsråd 

från den 16 september 2013. 
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§ 14  

Protokoll från stadsdelsnämndens råd för 
funktionshinderfrågor 

Beslut 

Stadsdelsnämnden lägger anmälan till handlingarna. 

 

En enig stadsdelsnämnd gör ett tillägg till protokollet.  

 

Stadsdelsnämnden läser alltid hela protokollet från rådet och 

följer också rådets arbete. 
 
Ärendet 

Anmälan av protokoll från stadsdelsnämndens råd för 

funktionshinderfrågor den 10 oktober 2013. 

 
 



 

Östermalm Stadsdelsnämnd 
Sammanträdesprotokoll 

24 oktober 2013 
Blad 23 

 

  

§ 15  

Anmälan av promemoria 2013-10-24 med förteck-
ning av inkomna brev, medborgarförslag, skrivelser, 
protokollsutdrag m.m. till Östermalms stads-
delsnämnd 

Beslut 

Stadsdelsnämnden lägger anmälan till handlingarna. 
 
Ärendet 

Fr.o.m. 2013-09-18  t o m 2013-10-15 

 

A. Meddelande från Kommunfullmäktige och 

Kommunstyrelsen i Stockholms stad 

Protokoll från KS sammanträdet den 18 september 2013 

(utdrag) 

§ 23 Med rätt att delta – nyanlända kvinnor och 

anhöriginvandrare på arbetsmarknaden. 

Protokoll från KS sammanträdet den 23 september 2013 

(utdrag) 

§ 19 Motion om översyn i syfte att effektivisera stadens 

funktionshinder råd. 

§ 21 Motion om tio kraftfulla insatser mot barnfattigdom i 

Stockholms stad med sikte på en nollvision. 

§ 24 Motion om jour- och familjehem i kommunal regi. 

§ 25 Motion om stadsdelarnas ansvar för funktionsnedsattas 

fritid och idrottsmöjligheter. 

§ 26 Motion om ” Best practise” i arbetet med budget- och 

skuldrådgivning i vräkningsförebyggande syfte i 

stadsdelarna. 

 

B. Skrivelser, rapporter, avtal m.m. 

Medborgarförslag 2013-09-14 från Per-Ola Larsson om 

resurser för barn och ungdom. 

Medborgarförslag 2013-09-18 från Per-Ola Larsson om 

personliga ombud för personer med psykiska 

funktionshinder. 

 

C. Domar 

Förvaltningsrätten i Stockholm, Allmänna avdelningen, 

Enhet 11 

DOM 2013-09-19, mål nr 21307–12 avseende 

laglighetsprövning enligt kommunallagen. Östermalms 

stadsdelsnämnds beslut 2012-09-27 § 34. Förvaltningsrätten 

avslår överklagandet. 
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Förvaltningsrätten i Stockholm, Allmänna avdelningen, 

Enhet 16 

DOM 2013-09-26, mål nr 21862–12 avseende 

laglighetsprövning enligt kommunallagen. Östermalms 

stadsdelsnämnds beslut 2012-09-27 § 24. Förvaltningsrätten 

avslår överklagandet. 

Förvaltningsrätten i Stockholm, Allmänna avdelningen, 

Enhet 16 

DOM 2013-09-27, mål nr 2663-12 avseende 

laglighetsprövning enligt kommunallagen. Östermalms 

stadsdelsnämnds beslut 2012-11-22 § 13. Förvaltningsrätten 

avslår överklagandet. 
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§ 16  

Anmälan av tjänstemannabeslut enligt delegations-
ordningen 

Beslut 

Stadsdelsnämnden lägger anmälan till handlingarna. 
 
Ärendet 

 

Ärendegrupp i 
delegations-
ordningen 

Datum Beslut Delegat 

2.12 
Vidaredelega-
tion av be-
fogenheter till 
den förvalt-
ningschef som 
gör upphandli-
gar av tjänster 
som är gemen-
samma med 
andra 
nämnder. 

 
2013-09-30 

 
Vidaredelegation 
av beslu-
tanderätt åt för-
valtnings-
direktören vid 
Stadsarkivet att 
genomföra up-
phandling av e-
arkivkonsult. 
Dnr 2013-493-
2.2.1. 

 

 
Göran Månsson 
Stadsdelsdirek- 
tör 

    
2.15 

Nedskrivning 
av fordran se-
dan erforderli-
ga in-
kassoåtgärder 
vidtagits och 
senast efter 3 
år. 

 

 
2013-10-02 

 

 
Stadsdelsdirektö
ren beslöt att 
skriva ned 
kundförluster, 
angivna fordrin-
gar med sam-
manlagt 225 919 
kronor. 
Dnr 2013-517-
1.2.1. 

 
Göran Månsson 
Stadsdelsdirek- 
tör 
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§ 17  

Information från stadsdelsdirektören 

Stadsdelsdirektör Göran Månsson påminde nämnden om 

ändrat datum för novembernämnden. Stadsdelsnämnden 

sammanträder måndag den 25 november kl. 18:00. 

 

Stadsdelsnämnden har tidigare år fått information av 

förvaltningen på kvällstid om nästkommande års 

verksamhetsplan – VP.  

 

I år är det svårt att finna en lämplig gemensam kvällstid 

varför förvaltningen i samråd med ordföranden Therese 

Carlborg (M) föreslår att ha en särskild genomgång för 

alliansen respektive oppositionen. Alliansen har redan en tid 

bokad och oppositionen kan kontakta förvaltningen för att 

boka lämplig tid för genomgång av VP 2014. 

 

Polisen, NÄPO inbjuder till ett informationsmöte den 18 

november 2013 kl. 18:30 om cannabis. Inom stadsdelen har 

det skett en ökning av cannabis bland ungdomar. Mötet 

vänder sig till föräldrar. 

 

Förvaltningen har gjort ett studiebesök vid 

Västerholmsskolan i Skärholmen. Skolan har börjat servera 

pensionärsluncher. Luncherna har fallit väl ut och skolan har 

sett fördelar då fler vuxna finns i matsalen vilket har en 

dämpande effekt på bland annat ljudvolym m.m.  

Pensionärerna trivs och har fått bra kontakt med eleverna. 

 

Stadsdelsdirektör Göran Månsson har tagit kontakt med 

utbildningsförvaltningen för att få till ett liknande samarbete 

med Östermalms skolor, både kommunala och friskolor. 

 

Inkomna skrivelser från förtroendevalda 
 
Skrivelse från ledamoten Birgit Marklund Beijer m.fl. (S) om 

”Tillgänglighet”. Dnr 2013-569-1.1. 

 
Beslut 

Skrivelsen överlämnas till förvaltningen för beredning. 
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§ 18  

Övriga frågor 

Ordföranden Therese Carlborg (M) uppmanade nämnden att 

insända synpunkter till nämndsekreteraren om hur nämnden 

upplever att läsa nämndens ärenden på iPad. Hittills har  

endast en person i nämnden inkommit med synpunkter till 

förvaltningen.  

 

Datevig Tjärnberg (M) ställde fråga till förvaltningen om 

förvaltningen har tagit fram något åtgärdsförslag avseende 

dålig kvalité på in scannade handlingar. Det är omöjligt att 

läsa scannade handlingar som är svarta. 

Förvaltningen återkommer till nämnden med svar. 
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§ 19  

Avskrivning av fordringar i bokföringen 
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§ 20  

Begäran om yttrande över ansökan om adoption 
enligt 4 kap 10 § föräldrabalken (FB) 
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§ 21  

Begäran om yttrande över ansökan om adoption 
enligt 4 kap 10 § föräldrabalken (FB) 
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§ 22 

Begäran om yttrande över ansökan om adoption 
enligt 4 kap 10 § föräldrabalken (FB) 
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§ 23  

Begäran om yttrande över ansökan om adoption 
enligt 4 kap 10 § föräldrabalken (FB) 
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§ 24  

Anmälan av sociala delegationens protokoll 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 


